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  OR.0002.9.2022 

Protokół z obrad 

XLVI.2022 Sesji Rady Gminy Kowala 

z dnia 21 października 2022 r. 

 

XLVI.2022 Sesja VIII kadencji odbyła się w budynku Urzędu Gminy w Kowali. Sesję rozpoczęto  

o godz. 09:00. 

 

Przewodniczący Rady Gminy Kowala Dariusz Chruślak otworzył XLVI Sesję. Przywitał 

przybyłych Radnych, Pana Dariusza Bulskiego - Wójta Gminy Kowala, Panią Sekretarz Alinę Szczęśniak, 

Panią Agnieszkę Delikat – Skarbnik Gminy, Kierowników Referatów Urzędu Gminy Kowala. 

Przewodniczący przywitał również Panie i Panów Sołtysów, przybyłych gości oraz mieszkańców 

oglądających sesję online.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak stwierdził, iż w obradach uczestniczy 14 radnych, co stanowi quorum 

zdolne do podejmowania proponowanych uchwał (nieobecny Radny Marcin Jakubiak). 

Ad.2. Przyjęcie porządku obrad. 

1. Otwarcie XLVI.2022 sesji Rady Gminy Kowala i stwierdzenie prawomocności obrad.  
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z XLIV sesji Rady Gminy Kowala z dnia 31 sierpnia 2022 roku 
4. Przyjęcie protokołu z XLV nadzwyczajnej sesji Rady Gminy z dnia 15 września 2022 

roku. 
5. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 
6. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady 

Gminy, trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami 
7. Informacja o złożonych oświadczeniach majątkowych radnych oraz pracowników 

urzędu i kierowników jednostek organizacyjnych. 
8. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji dotyczącej wniosku o utworzenie 

Młodzieżowej Rady Gminy. 
9. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji dotyczącej utworzenia oddziałów 

zmilitaryzowanej Samoobrony Gminnej i zakupu broni dla każdego rdzennego polskiego 
mieszkańca gminy. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie Regulaminu wynagradzania nauczycieli zatrudnionych  
w szkołach i placówkach prowadzonych przez Gminę Kowala.  

11. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zbycie w drodze przetargu 
nieruchomości gruntowej niezabudowanej stanowiącej własność Gminy Kowala, 
położonej w obrębie Kosów Większy.  

12. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wysokości opłat za dzierżawę słupów oświetlenia 
ulicznego stanowiących własność Gminy Kowala.  

13. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2022. 
14. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2022-2030. 
15. Sprawy różne. 
16. Zakończenie obrad.  
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Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie porządek obrad. Rada Gminy głosowała: 14 - 

głosów za, 0 – głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 1 Radnym nieobecnych (Radny Marcin 

Jakubiak).  

 

Ad.3. Przyjęcie protokołu z XLIV sesji Rady Gminy z dnia 31 sierpnia 2022 roku  
 
Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie protokołu z XLV sesji Rady Gminy z dnia 31 

sierpnia 2022 roku. Rada Gminy głosowała: 12- głosów za, 0 – głosów przeciw, 2 – głosy wstrzymujące 

przy 1 Radnym nieobecnym.  

Ad.4. Przyjęcie protokołu z XLVI nadzwyczajnej sesji Rady Gminy z dnia 15 września 2022 roku  
 
Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie protokołu z XLVI nadzwyczajnej sesji Rady 

Gminy z dnia 15 września 2022 roku. Rada Gminy głosowała: 11- głosów za, 0 – głosów przeciw, 3 – 

głosy wstrzymujące przy 1 Radnym nieobecnym.  

Na Sesji zabrał głos Pan Jarosław Kosiński dyrektor Firmy MOTAENGIL- jest to firma odpowiedzialna za 

wykonanie modernizacji stacji- Rożki. Firma planuje przejąć plac budowy pod koniec listopada 2022 r. 

 

Ad. 5. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 

Pan Wójt przedstawił podsumowanie prac od poprzedniej sesji: 

6 września Gminna Biblioteka Publiczna w Kowali-Stępocinie wraz z filiami wzięła udział w XI Edycji 

Ogólnopolskiej Akcji Narodowe Czytanie.  

8 września w Urzędzie Marszałkowskim w Warszawie została podpisana umowa na realizacje zadania 

pn. „zmiana sposobu użytkowania części budynku remizy ze świetlicą w miejscowości Bardzice”. 

9 września została odebrana droga w miejscowości Kosów. Inwestycja w 95% jest dofinansowana  

z rządowego Funduszu Polski Ład. 

10 września odbyły się dożynki Powiatowo- Gminne w Myśliszewicach, gmina Jedlnia-Letnisko. 

16 września zakończyła się termomodernizacja PSP w Bardzicach. 

17 września odbył się Ogólnopolski Turniej w Judo o Puchar Wójta Gminy Kowala. W Turnieju 

wystartowało ponad 150 zawodników z 12 klubów. 

Zakończyła się budowa sieci wodociągowej w miejscowości Kowalówka. Koszt prac wyniósł ponad 154 

tyś zł.  

Zakończył się remont budynku OSP Ruda Mała.  

Zakończyły się prace remontowe boiska przy PSP w Bardzicach.  

12 października z okazji Dnia Edukacji Narodowej w urzędzie Gminy zostały wręczone nagrody 

dyrektorom oraz nauczycielom z terenu gminy Kowala.   
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Zakończyły się zebrania z Funduszu Sołeckiego.  

Pan Wójt przekazał informacje dotyczącą planowanej sprzedaży węgla przez samorządy. Jeśli będzie 

taka możliwość gmina wejdzie w ten projekt, zostaną podpisane umowy ze składami opałowymi.  

Wójt Dariusz Bulski odniósł się do punktu 7 porządku obrad. Poinformował, że zgodnie z art. 24h ust. 

12 ustawy z dnia 8 maca 1990 roku o samorządzie gminnym (Dz.U. z 2022 r., poz. 559 ze zm.) 

oświadczenia majątkowe za rok 2021 od Dyrektorów szkół, Kierowników jednostek organizacyjnych, 

pracowników Urzędu Gminy tj. ogółem 15 osób - zostały złożone w terminie do Wójta Gminy  

i przesłane do odpowiednich Urzędów Skarbowych.  

W dwóch oświadczeniach majątkowych złożonych przez osoby zobligowane ustawowo, stwierdzono 

nieprawidłowości, na które zostały złożone stosowne wyjaśnienia, które odesłano do właściwych 

Urzędów Skarbowych. Oświadczenie majątkowe Wójta zgodnie z ustawą zostało przesłane 

wojewodzie. Nie stwierdzono w nim nieprawidłowości. 

Od dnia 17 sierpnia przyjmowane są wnioski o wypłatę dodatku węglowego. Wnioski przyjmowane są 

w budynku Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej.   

21 września przyjmowane są wnioski z tytułu wykorzystywania niektórych źródeł ciepła. Do dnia 21 

października wpłynęło 168 wniosków.  

Na terenie naszej gminy zostały utworzone punkty wydawania tabletek jodu potasu na wypadek 

wystąpienia skażenia radioaktywnego.  

Pan Wójt Dariusz Bulski odniósł się do wypowiedzi Radnej Agaty Kicior dotyczącej rankingu gmin. 

Rankingów jest bardzo dużo i nie wiemy który ranking miała Radna na myśli. Ministerstwo Finansów 

publikuje ranking zamożności gmin, który pokazuje wskaźniki dochodów podatkowych w przeliczeniu 

na jednego mieszkańca. Brane są tu dochody z tytułu opłat i podatków wymienionych  

w sprawozdaniu finansowym (podatki od nieruchomości, rolne, od środków transportowych oraz 

udziały we wpływu z podatku CIT i PIT) te dochody podzielone są przez liczbę mieszkańców gminy. 

Liczba mieszkańców od 2018 roku do 2021 wzrosła o 113 osób co stanowi mniej niż 1% ogółu 

mieszkańców, wzrost można osiągnąć poprzez podnoszenie podatków, aby zwiększyć wpływy 

dochodów z wpływów własnych na jednego mieszkańca. Na udziały w PIT i CIT gmina nie ma 

bezpośredniego wpływu. Jak wiemy podatki sam Wójt nie ustala tylko Rada Gminy. Pan Wójt prosi 

Radną, aby wytłumaczyła wszystkim czy chodziło o ten ranking czy o jakiś zupełnie inny. 

         

Ad.6. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady Gminy, 
trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 
 
Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował że:  

Brał udział w zebraniach wiejskich dotyczących Funduszu Sołeckiego.  

16 września Przewodniczący uczestniczył w Dożynkach Powiatowych. 
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17 października odbyła się Komisja Budżetowa.   

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował że do biura Rady Gminy wpłynęło 18 pism: 

1. Pismo w sprawie poparcia stanowiska Związku Gmin Śląska Opolskiego wobec ogromnych cen za 

energie elektryczna dla miast, gmin i instytucji komunalnych, które zostały w ofertach 

przetargowych zaproponowane przez państwowe koncerny energetyczne.  

2. Pismo w sprawie przyznania ulgi w spłacie czynszu dzierżawnego – dotyczy dzierżawy działek 

położonych w Kosowie. Drugie pismo dotyczy wniosku o pokrycie kosztów melioracji oraz  

o przedłużenie umowy dzierżawy. 

Przewodniczący Komisji Budżetowej Dariusz Parszewski poinformował, że Komisja rozpatrywała  

w dniu 17.10.2022 złożone pisma. Ze względu na niejasne informacje podane w pismach, będzie 

konieczność zorganizowania wizji lokalnej terenu. Decyzja co do pism będzie podjęta na kolejnej 

Komisji Budżetowej.     

3.  Pismo mieszkanki Kowali-Kolonia dotyczy wykonania projektu sieci wodociągowej, aby dokonać 

modernizacji już istniejącej.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że ta sprawa dotyczy przebudowy sieci wodociągowej, ponieważ 

tam wodociąg cały czas  funkcjonuje, a problem z brakiem wody pojawia się w czasie upałów, kiedy 

jest duży pobór wody. W tej okolicy dopiero powstają nowe gospodarstwa domowe, na pewno 

gmina zmodernizuje ten odcinek, ale nie w tej chwili.  

4. Pismo Radnej Agaty Kicior w sprawie zabezpieczenia w budżecie Gminy funduszy na budowę 

chodnika w miejscowości Kosów od granicy wsi do ul. Fundowicza. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że bardzo zadowolony jest z tego, że Radni i Sołtysi piszą wnioski 

o wykonanie inwestycji. Ale należy pamiętać, że dochody budżetu są ograniczone i niestety nie jest 

realne, aby wykonać wszystkie inwestycje o które Radni proszą.  

5. Pismo Ministerstwa Spraw Wewnętrznych i Administracji w sprawie zmiany urzędowych nazw 

miejscowości z terenu gminy Kowala. 

6. Pismo ULKS „Judo Kowala” w sprawie zwiększenia dotacji na 2023 rok na zadanie  

„Współzawodnictwo sportowe i organizacja szkoleń w dyscyplinie sportowej- judo”. 

7. Pismo ULKS „Judo Kowala” w sprawie zwiększenia dotacji na 2023 rok na zadanie „Organizacja 

Ogólnopolskiego Turnieju Judo dla dzieci i młodzików o Puchar Wójta Gminy Kowala”. 

8. Pismo Radnego Pawła Lisa w sprawie zabezpieczenia środków w budżecie Gminy na 2023 rok na 

planowanych kilka przedsięwzięć. 

Przewodniczący Dariusz Parszewski poinformował, że realizacje wszystkich inwestycji są uzależnione 

od budżetu Gminy.  
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Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że pisma zostały przekazane na Komisje Budżetową, 

która rozpatrzyła pozytywnie pod warunkiem, ze będą na to środki w budżecie Gminy. 

9. Pismo Radnego Jana Malmona w sprawie zabezpieczenia środków w budżecie Gminy na 2023 rok 

– z przeznaczeniem na rozbudowę oświetlenia drogowego o 3 słupy na działce 134/1  

w miejscowości Kotarwice.  

10. Pismo Radnego Jarosława Słomki w sprawie nadania imienia nowemu rondu w miejscowości 

Kowala-Stępocina. 

Radny Jarosław Słomka poprosił, aby Rada Gminy przyjęła uchwałę w tej sprawie. Temat był omawiany 

z mieszkańcami przy okazji roznoszenia podatków, którzy jak najbardziej odnieśli się pozytywnie do tej 

propozycji. Radny również złożył na ręce Przewodniczącego przygotowany projekt uchwały. 

Wiceprzewodnicząca Jolanta Suligowska poinformowała, że odczytane pismo było rozpatrywane na 

Komisji Oświaty. Radni nie są przeciwni temu pomysłowi, ale Komisja uważa, że uchwała powinna być 

przyjęta po oddaniu ronda do użytku.  

11.  Pismo PSP w Kowali-Stępocinie w sprawie zasadności przyznawania bezpłatnych biletów na 

dojazdy uczniów dom-szkoła z miejscowości Ludwinów.  

Wiceprzewodnicząca Jolanta Suligowska poinformowała, że pismo zostało omówione na Komisji 

Oświaty. Komisja uznała, że dobrze byłoby wszystkie dzieci dowozić z terenu całej gminy za darmo, ale 

niestety na to potrzebne są środki. Komisja postanowiła, aby działać według ustawy – prawo 

oświatowe.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jak najbardziej jest za tym, aby dowozić dzieci na koszt gminy, 

ale jak zostało wyliczone na tą chwile gmina płaci około 18 tyś zł na sam dowóz dzieci miesięcznie, a 

chcąc dowozić wszystkie dzieci to byłby koszt dla gminy około 130 tyś zł miesięcznie. 

Radny Dariusz Parszewski zauważył, że rodzice domagają się bezpłatnego dowozu na czas remontu 

ronda nie cały czas. Z tego co wiadomo, trasa jest wydłużona i kilometry są zachowane.   

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jest jak najbardziej za, tylko niech Radny złoży wniosek o zmiany 

w budżecie i wskaże skąd maja być zabrane środki na ten cel. Pan Wójt zaznaczył, że jeśli ma być 

wprowadzony darmowy dowóz to dla wszystkich dzieci, a nie tylko z Ludwinowa.  

Radny Krzysztof Farbiś uważa, że dzieci z Rudy Małej również płaca niesłusznie, bo jeśli jest 

wprowadzany obecnie objazd dzieci do szkoły to również są zachowane km na bezpłatny dojazd.      

12.  Pismo mieszkańców ul. Podleśnej w sprawie podjęcia działań mających na celu poprawę jakości 

drogi w miejscowości Kowala-Kolonia. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że wszystkie drogi gruntowe są równane (na wiosnę oraz na jesieni). 

Ta droga również zostanie wyrównana, ale najlepiej byłoby tą drogę utwardzić kruszywem, niestety na 

ten czas gmina nie posiada środków na ten cel może w przyszłym roku.   
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13.  Pismo sołtysa wsi Kotarwice w sprawie zamieszczenia zadania w budżecie gminy na rok 2023 – 

wykonanie oświetlenia ulicznego przy DG 350602/W od granicy Kowalówka – Kotarwice 1. 

14.  Pismo OSP Ruda Mała w sprawie pokrycia przez Urząd Gminy wkładu własnego w kwocie 3000 zł 

przy udzielonej dotacji przez WFOŚiGW w Warszawie. 

Prezes OSP Ruda Mała Dariusz Bielecki poinformował, że jako nielicznej jednostce udało się pozyskać 

środki z WFOŚiGW – jak już wiadomo we wtorek (t.j.25.10.2023 r.) zostanie podpisana umowa i będzie 

można uruchomić środki. Aby te środki uruchomić należy mieć wkład własny w kwocie 3000 zł. Prezes 

poprosił Radę, aby na dzisiejszej sesji Radni przyjęli uchwałę o ich przyznanie. 

Wójt Dariusz Bulski uważa, że takie sprawy powinny być ustalone 2-3 miesiące temu, a nie  

w ostatniej chwili. Pan Wójt zaproponował, aby Pan Prezes podpisał umowę, środki zostaną 

przekazane w późniejszym terminie na ta chwilę urząd nie posiada wolnych środków. Zmiany w 

budżecie zostaną wprowadzone na kolejnej sesji.  

Prezes OSP Ruda Mała Dariusz Bielecki nie zgadza się z wypowiedzią Pana Wójta ponieważ rozmowy 

na ten temat były prowadzone już wcześniej. Były obiecane środki niestety Pan Wójt o tym zapomniał 

i dlatego zostało złożone pismo w tej sprawie. Jeszcze raz Prezes prosi o przekazanie wkładu własnego 

dla OSP Ruda Mała, jeśli nie będzie zabezpieczonego wkładu własnego WFOŚiGW wycofa dotacje, która 

zostanie utracona. Inny problem może się pojawić, że firmy nie będą chciały podpisać umowy  

z jednostką ponieważ tego sprzętu już nie będzie na magazynach. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że podobną sytuacje już przerabialiśmy ponieważ Rada Gminy 

została postawiona pod ścianą. Bo albo zostaną przeznaczone na szybko środki, albo dotacja 

przepadnie. Pan Wójt w trakcie rozmowy z Prezesem poprosił o dostarczenie umowy wówczas zostaną 

przesunięte na ten cel środki. Niestety umowy Prezes nie dostarczył i dlatego nie ma zabezpieczonych 

funduszy. Pan Wójt oświadczył, że nie będzie rozmawiał więcej z Prezesem osobiście ponieważ kłamie.  

Prezes OSP Ruda Mała Dariusz Bielecki przypomniał, że mówił o tym wcześniej, że jednostka dostała 

deklaracje o przyznaniu dotacji. Jak już było wspomniane umowa zostanie podpisana 25.10.2023 r., 

Niestety nie ma takiej możliwości, aby dostać wcześniej taka umowę. Prezes poinformował,  że nie robi 

tego dla siebie tylko dla mieszkańców naszej gminy.  

Wiceprzewodnicząca Jolanta Suligowska uważa, że Prezes stawia Radę w takiej sytuacji kolejny raz. Za 

każdym razem Radni proszą, aby pisma wpływały dużo wcześniej tak, aby zabezpieczyć wcześniej 

środki na dotacje. Zwracając się w ostatniej chwili do Rady szantażuje ją. Radna zapytała się również, 

czy Prezes złożył sprawozdanie z jednostki OSP Ruda Mała? 

Prezes OSP Ruda Mała Dariusz Bielecki poinformował, że tak składał to sprawozdanie naczelnik.   

Radna Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że skoro napisał Prezes OSP Ruda Mała pismo to również 

mógłby napisać uchwałę w tej sprawie i ją dołączyć. Na BIP Urzędu Gminy są informacje kiedy odbywają 

się Sesje. W poniedziałek odbyła się Komisja Budżetowa, wystarczyło przyjść na tą komisje  
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i poinformować o przyznanej dotacji i o potrzebie przekazania wkładu własnego przez Gminę. Nie może 

Pan Prezes szantażować Rady, że jak nie damy to mieszkańcy nie skorzystają z dotacji. Środki mogą być 

przekazane na kolejnej sesji, a na spokojnie Pan Prezes może się rozliczyć z dotacji do końca roku. Każdy 

z Radnych wspiera straż pożarną.  

Prezes OSP Ruda Mała Dariusz Bielecki poinformował, że z dotacji urzędu gminy może się rozliczyć do 

końca roku, ale już z WFOŚiGW musi się rozliczyć do 15 grudnia 2022 r. 

Wiceprzewodnicząca Jolanta Suligowska przypomniała, że Prezes powiedział, że nawet jak sesja byłaby 

za tydzień też by tą umowę podpisał, czy miałby wkład własny czy nie.  

Wójt Dariusz Bulski zaproponował, aby Prezes we wtorek pojechał podpisał umowę i zamówił sprzęt, 

a Rada Gminy na listopadowej Sesji przeznaczy pieniądze na ten cel. Z dotacji można się na spokojnie 

rozliczyć w miesiącu grudniu.  

Wiceprzewodnicząca Jolanta Suligowska poinformowała, że Prezes już może wszystko zamawiać, bo 

ma deklarację całej Rady, że pieniądze na listopadowej sesji zostaną przekazane na ten cel.  

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski uważa, ze tak jak jednostka w Rudzie Małej jest dofinasowana to 

żadna inna nie jest, a to też dzięki pomocy Rady Gminy.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak zapytał czy musi być ten wkład własny zrobiony zmianą w budżecie 

gminy czy jednak musi być podjęta uchwała. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że na dzień dzisiejszy nie ma wolnych środków na ten cel. Taka 

możliwość będzie na następnej sesji. 

15.  Pismo Radnego Pawła Lisa w sprawie planowanej budowy nowej linii kolejowej Radom-Kunów  

w ramach realizacji projektu Centralny Port Komunikacyjny.  

Również zostało odczytane pismo Centralnego Portu Komunikacyjnego z dnia 31.08.2022 

znak:IMA_6544_2022_NAB.6170. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że na dzień dzisiejszy urząd Gminy nie otrzymał żadnych pism w tej 

sprawie. Ale może po piśmie Radnego Pawła Lisa zadzwonił do urzędu przedstawiciel CPK z propozycją 

spotkania. Spotkanie w urzędzie jest zaplanowane na dzień 24.10.2022 r., o godz. 11.00. 

Radny Paweł Lis poinformował,  że rozmawiał z przedstawicielami PCK jakie będą warianty, a jakie 

zostaną odrzucone. Może właśnie na tym spotkaniu zostanie to poruszone. Według Radnego dobrze 

byłoby gdyby powstał wariant gminny w którym zaznaczylibyśmy swoja propozycje. Ta firma nie 

oczekuje od gminy szczegółowości, ale podstawowej wizji, jak my jako gmina widzimy konkretny 

wariant. Podobnie było z trasą S-12 wariant międzytorza.   

16.  Pismo Wojewody Mazowieckiego – dotyczy złożonych oświadczeń majątkowych przez Wójta 

Gminy Kowala oraz Przewodniczącego Gminy Kowala- oświadczenia zostały złożone w terminie brak 

uwag.  
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17. Petycja mieszkanki Trablic w sprawie zwiększenia bezpieczeństwa osób poruszających się drogą 

wojewódzka nr 744- aleja Ks. Romana Kotlarza do ul. Wierzbickiej. 

Ad.7. Informacja o złożonych oświadczeniach majątkowych radnych oraz pracowników urzędu  

i kierowników jednostek organizacyjnych. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że zgodnie z art. 24h ust. 12 ustawy z dnia 8 maca 

1990 roku o samorządzie gminnym (Dz.U. z 2022 r., poz. 559 ze zm.) podmiot dokonujący analizy 

oświadczeń majątkowych przedstawia Radzie Gminy informację dotyczącą analizy oświadczeń 

majątkowych. Wszyscy Radni Gminy Kowala złożyli oświadczenia majątkowe w terminie, które 

następnie zostały przesłane do odpowiedniego Urzędu Skarbowego. 

Oświadczenie majątkowe Przewodniczącego Rady Gminy zgodnie z ustawą zostało przesłane 

wojewodzie. 

 

Ad.8. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji dotyczącej wniosku o utworzenie 

Młodzieżowej Rady Gminy. 

Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że w dniu 

19.09.2022 r. odbyło się posiedzenie Komisji na, którym była procedowana powyższa petycja. 

Członkowie Komisji stwierdzili, że na terenie gminy Kowala nie zaistniały żadne sygnały od młodzieży, 

aby taką Młodzieżową Radę Gminy utworzyć. Jak najbardziej Rada jest za tym, jeśli tylko młodzież 

wystąpi z taką propozycja, a na chwilę obecną Komisja uznała petycje za bezzasadną.    

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie rozpatrzenia petycji 

dotyczącej wniosku o utworzenie Młodzieżowej Rady Gminy. Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0– 

głosów przeciw, 1 – głos wstrzymujący, przy 1 Radnym nieobecnym (Radny Marcin Jakubiak). Uchwała 

Nr XLVI.383.2022. 

 

Ad.9. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji dotyczącej utworzenia oddziałów 

zmilitaryzowanej Samoobrony Gminnej i zakupu broni dla każdego rdzennego polskiego mieszkańca 

gminy. 

Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że w dniu 

19.09.2022 r. odbyło się posiedzenie Komisji na, którym była procedowana powyższa petycja. Komisja 

uznała, że nie jest w kompetencji Rady zaopatrywanie lokalnej społeczności w broń, dystrybucje oraz 

zakup. To tego zadania jest powołane Wojsko Polskie, Ministerstwo w związku z powyższym Komisja 

uznała petycje za bezzasadną.    

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w rozpatrzenia petycji dotyczącej 

utworzenia oddziałów zmilitaryzowanej Samoobrony Gminnej i zakupu broni dla każdego rdzennego 
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polskiego mieszkańca gminy. Rada Gminy głosowała: 14 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów 

wstrzymujący, przy 1 Radnym nieobecnym (Radny Marcin Jakubiak). Uchwała Nr XLVI.384.2022. 

 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zarządził przerwę w obradach Rady Gminy. 

 

Ad.10. Podjęcie uchwały w sprawie Regulaminu wynagradzania nauczycieli zatrudnionych  

w szkołach i placówkach prowadzonych przez Gminę Kowala.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że wprowadzenie nowego regulaminu jest podyktowane 

zwaloryzowaniem składników wynagrodzeń nauczycieli i dyrektorów szkół, których ustalanie zgodnie 

z przepisami Kart Nauczyciela leży w kompetencji Rady Gminy. Mając na uwadze wdrożenie nowego 

systemu awansu zawodowego nauczycieli oraz postępującą inflacje proponuje się podniesienie 

dodatków do wynagrodzeń nauczycielskich od 01 września 2022 r., Projekt Regulaminu został 

uzgodniony ze związkami zawodowymi zrzeszającymi nauczycieli, zgodnie z art. 30 ust. 6a ustawy Karta 

Nauczyciela. 

Wiceprzewodnicząca Jolanta Suligowska  podziękowała w imieniu własnym oraz wszystkich nauczycieli 

Radzie Gminy Kowala za przyjęcie regulaminu.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie Regulaminu 

wynagradzania nauczycieli zatrudnionych w szkołach i placówkach prowadzonych przez Gminę Kowala. 

Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujący, przy 2 Radnych 

nieobecnych (Radny Jan Malmon, Radny Marcin Jakubiak). Uchwała Nr XLVI.385.2022. 

 

Ad.11. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zbycie w drodze przetargu nieruchomości 

gruntowej niezabudowanej stanowiącej własność Gminy Kowala, położonej w obrębie Kosów 

Większy.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jest to kolejny rząd działek w miejscowości Kosów przeznaczony 

do sprzedaży w przyszłym roku. Aby te działki móc sprzedać należy doprowadzić wodę, światło, 

utwardzić drogę. Pan Wójt poprosił Radę o przyjęcie powyższej uchwały.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

zbycie w drodze przetargu nieruchomości gruntowej niezabudowanej stanowiącej własność Gminy 

Kowala, położonej w obrębie Kosów Większy. Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0– głosów przeciw, 

0 – głosów wstrzymujący, przy 2 Radnych nieobecnych (Radny Jan Malmon, Radny Marcin Jakubiak). 

Uchwała Nr XLVI.386.2022. 

 

 



10 
 

Ad.12. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wysokości opłat za dzierżawę słupów oświetlenia 

ulicznego stanowiących własność Gminy Kowala. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że firmy, które rozprowadzają światłowody na terenie naszej gminy, 

będą korzystali z gminnych słupów oświetleniowych. Aby mogła gmina wyrazić na to zgodę musi być 

podjęta w tej sprawie uchwała z ustalonymi stawkami dzierżawy. 

Radny Dariusz Parszewski zapytał, kiedy zostanie zrealizowana inwestycja światłowodów na terenie 

naszej gminy? 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że gmina nie ma wpływu na ta inwestycje ponieważ tej inwestycji 

gmina nie realizuje. To zadanie realizuje firma zewnętrzna, która wygrała przetarg w Ministerstwie 

Cyfryzacji. Pan Wójt zaproponował, że można zaprosić tą firmę na sesje, wówczas mogłaby przedstawić 

dalszy plan realizacji zadania.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie ustalenia wysokości opłat 

za dzierżawę słupów oświetlenia ulicznego stanowiących własność Gminy Kowala. Rada Gminy 

głosowała: 13 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 2 Radnych nieobecnych 

(Radny Jan Malmon, Radny Marcin Jakubiak). Uchwała Nr XLVI.387.2022. 

 

Ad. 13. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2022. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że zmiany planu dochodów bieżących i wydatków bieżących o 

kwotę 1 124 000,00 zł wynika ze zwiększenia planu dochodów z tytułu udziałów w podatku 

dochodowych od osób fizycznych. Zmiany w planie wydatków majątkowych obejmują wprowadzenie 

nowego zadania majątkowego oraz zmiany planu zadań już realizowanych. Zmiany planu wydatków 

bieżących spowodowane są koniecznością zapewnienia bieżącej realizacji budżetu.  

W wyniku wprowadzonych zmian wynik, budżetu, przychody, rozchody nie ulegają zmianie.  

Wójt Dariusz Bulski omówił planowane inwestycje na terenie Gminy Kowala wpisane w tabelach. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zapytał czy jest możliwość przesunięcia 3000 dotacji dla OSP Ruda 

Mała. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że obecnie środki są przeznaczone dla strażaków za wyjazdy do 

akcji. Jeśli Przewodniczący weźmie na siebie odpowiedzialność to nie ma sprawy. Do końca roku Pan 

prezes OSP Ruda Mała poradzi sobie z tą dotacja bez problemu.  Przewodniczący Dariusz Chruślak 

poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2022. 

Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0– głosów przeciw,  

0 – głosów wstrzymujących, przy 2 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr XLVI.388.2022. 

 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zarządził przerwę w obradach Rady Gminy. 
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Ad. 14. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2022-2030. 
 
Wójt Dariusz Bulski poinformował, że w WPF jak już było wspomniane nie ma istotnych zmian, zadania 

które są wpisane wcześniej - pozostają. WPF zawsze jest dostosowany do budżetu.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zmiany Wieloletniej 

Prognozy Finansowej na lata 2022-2030. Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0– głosów przeciw,  

0 – głosów wstrzymujących, przy 2 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr XLVI.389.2022. 

 
Ad. 15. Sprawy różne. 
 
Sołtys wsi Romanów Robert Nowak poinformował, że jest dużo odpadów komunalnych wyrzucanych 

po lasach czy na przystankach autobusowych. Sołtys apeluje do mieszkańców, aby odpady oddawali 

do firmy wywozowej.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że referat Ochrony środowiska cały czas monitoruje umowy na 

odbiór odpadów komunalnych.  

Radna Agata Kicior poinformowała, że w styczniu 2022 roku zostało wydane zalecenie prawnika  

w sprawie działki nr 403/9 obręb Dąbrówka Zabłotnia. Radna zapytała czy zostało wysłane zapytanie 

do Urzędu Wojewódzkiego czy ta działka jest we własności urzędu Gminy.   

Kierownik Referatu Budownictwa Piotr Markiewicz poinformował, że na tej działce jest wykonana 

samowola budowlana, jeżeli przejmiemy to na tytuł własności to gmina bierze na siebie garb legalizacji 

samowoli budowlanej. Jeżeli ten budynek wieś Dąbrówka wybudowała to teraz niech wieś ten budynek 

rozbierze wówczas gmina przejmie sam teren. Cała procedura przejęcia tej działki będzie kosztowała 

około 500 000 zł. Gmina nie posiada dokumentacji na ten obiekt. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że dokładnie tak, ponieważ ten budynek wybudowali mieszkańcy  

w tak zwanym czynie społecznym.  

Radna Agata Kicior zapytała czy to jest na pewno dokładnie sprawdzone i czy na pewno nie ma na to 

dokumentacji? I w jakich instytucjach zostało to sprawdzone? 

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że nie sprawdzał to w żadnych instytucjach, ponieważ to 

jasno wynika z ustaw. 

Radna Agata Kicior zapytała jeszcze raz dlaczego Pan stwierdził, że to jest samowola budowlana? 

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że w gminnych dokumentach nie ma pozwolenia na 

budowę.  

Radna Agata Kicior uważa, że można sprawdzić w starostwie czy było wówczas wydane pozwolenie na 

budowę. Radna zapytał czy gmina sprawdziła to w starostwie? 

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że już pracuje ponad 20 lat w urzędzie i cały czas wydaje 

warunki zabudowy to doskonale wie sam komu takie warunki były wydawane. Kierownik uważa, że 
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jeśli ma pewna wiedzę i wie że na ten budynek nie ma pozwolenia na budowę to po co ma to sprawdzać 

w starostwie.  

Radna Agata Kicior uważa, że jeśli będzie dokument potwierdzający, że nie ma takiego pozwolenia to 

będzie można zrobić dalszy krok.  

Radna Agata Kicior przypomniała, że 6 września odbyło się spotkanie wiejskie w Kosowie na którym 

został poruszony temat chodnika od Kosowa do ul. Fundowicza. Radna już  wielokrotnie pisała wnioski 

o wpisanie tego zadania do budżetu. W tym roku było ponownie złożone pismo i prośba, aby pan Wójt 

zwrócił się do urzędu miasta o podpisanie porozumienia o wybudowanie fragmentu chodnika na 

terenie Radomia. Radna prosi o poważne potraktowanie mieszkańców Kosowa. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że na zebraniu w Kosowie były prowadzone na wiele tematów: 

transporcie, chodnikach, drogach, oświetleniu itd. Pan Wójt wszystko rozumie, że są potrzeby realizacji 

nowych inwestycji, ale niestety nie ma na wszystko środków w budżecie gminy. 

 O tym co będzie realizowane na terenie gminy decydują Radni przyjmując budżet. W przyszłym 

miesiącu będzie sesja na której będzie przyjmowana uchwała budżetowa, może niech Radna wtedy się 

wypowie co do wysokości podatków. Pan Wójt wysłał pisma do MZDiK w sprawie komunikacji  

w Kosowie i Rożkach na dzień dzisiejszy czekamy na odpowiedź. Pan Wójt chciałby, aby na terenie 

naszej gminy działała sprawnie komunikacja autobusowa, ale niestety gmina nie ma na ten cel 

środków.  

Pan Wójt odczytał pismo z MZDiK w Radomiu, w którym proszą gminę Kowala o zajęcie stanowiska  

w sprawie finansowania inwestycji polegającej na budowie drogi która łączy drogę powiatową z drogą 

od ul. Małcużyńskiego. W tym porozumieniu były trzy gminy (Gmina Wolanów, Powiat radomski oraz 

Gmina Kowala) te trzy samorządy mają pokryć razem 900 tyś zł.  30% z tej kwoty to będzie 270 tyś zł – 

tyle Gmina Kowala musi ponieść kosztów z tytuły tej inwestycji. Przy wcześniejszych ustaleniach nasza 

gmina miała dołożyć do tej inwestycji 120 tyś zł, a nie jak teraz 270 tyś zł. 

Radna Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że droga przy której miałby powstać chodnik jest drogą 

miejska. Nasi mieszkańcy chcieliby również, aby powstały chodniki przy gminnych drogach, urząd prosi 

swoich mieszkańców, aby zrzekli się swojej części działki na rzecz gminy bez odszkodowania. Radna 

zauważyła, że niektórzy Radni mają tutaj „tak zwany koncert życzeń”. Większość z Radnych wie, że 

budżet będzie bardzo ciężki, czekamy na propozycje Pana Wójta co można umieścić w nim, ale musimy 

mieć świadomość, że nie wszyscy będziemy mieli to co chcemy. Bardzo dużo naszego budżetu idzie na 

bieżące wydatki, a jak wiemy dochód naszej gminy jest na niskim poziomie.  

Radna Agata Kicior poinformowała, że to nie jest koncert życzeń tylko palące problemy naszych 

mieszkańców. Radna jeszcze raz wróciła do tematu budowy chodnika i podpisania porozumienia  

z miastem Radomiem.   



13 
 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jeśli nie będzie miał danej inwestycji zapisanej w budżecie, to nie 

ma mowy o podpisywaniu jakiegokolwiek porozumienia z miastem Radomiem ponieważ jest to 

niezgodnie z ustawą o finansach publicznych. Rolą Radnej jest to, aby rozmawiała z innymi Radymi  

i może się uda to zadanie wprowadzić do budżetu. 

Radna Agata Kicior zapytała czy jest szansa, aby mieszkańcy Kosowa mieli ten chodnik?.  

Wójt Dariusz Bulski odpowiedział, że oczywiście tak, ale wszystko zależy od Radnej.  

Radna Agata Kicior przypomniała, że mieszkańcy Kosowa pytają, czy ze sprzedaży działek w Kosowie 

mogłaby być sfinansowana inwestycja budowy tego chodnika. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował jeszcze raz, że jeśli Radna się bardziej uaktywni i przekona Radnych 

to na pewno ta inwestycja zostanie zrealizowana. 

Wiceprzewodnicząca Jolanta Suligowska uważa, że wypowiedź Radnej Barbary Kołodziejczyk to nie jest 

jakieś wielkie przemówienie tylko szczera prawda. Każdy z nas ma jakieś potrzeby i chciałby dla naszych 

mieszkańców wykonać inwestycje. Radna odczytała ponownie pismo Radnego Lisa ws. zadań jakie 

powinny być wpisane do budżetu- można śmiało powiedzieć, że budżetu nie starczyłoby na 

zrealizowanie tych zadań w Trablicach, a co mówić dla całej gminy. 

Radny Jan Malmon zapytał o sprzedaż węgla w naszej gminie. Radny uważa, że w Kosowie jest waga  

i przygotowany plac.  

Wójt Dariusz Bulski zapytał czy Radny był fizycznie na PSZOK-u ? 

Radny Jan Malmon odpowiedział, że nie był. 

Wójt Dariusz Bulski potwierdził, że waga tak jest, ale jest tam tak mało miejsca, że TIR niestety się tam 

nie zmieści, a po drugie na tren punkt otrzymaliśmy dofinasowanie i przez 5 lat nic tam nie można 

zmieniać.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak zapytał czy już Pan Wójt rozmawia z firmami, które prowadzą skład 

opału? 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że składy same dzwonią do urzędu. Ale na razie nie można podpisać 

umowy ze składem dopóki nie zostanie podpisana ustawa.  

Radny Jarosław Słomka poinformował, że drużyna z Kowali-Stępociny, która zajęła pierwsze miejsce  

w Pucharze Wójta w czerwcu, całą wygrana przekazała w postaci zakupionego sprzętu sportowego na 

rzecz Domu Dziecka. Radny serdecznie podziękował drużynie z Kowali-Stępocinie. 

Radny Paweł Lis uważa, że każdy z nas ma prawo do składania wniosków do budżetu gminy Kowala. 

Nazywaniem tego „koncertem życzeń” … niech każdy nazywa to jak chce. Pan Lis jest Radnym od 2014 

roku i co roku składa wnioski do budżetu gminy i dopóki Radnym będzie to będzie nadal tak robił. Lista 

zadań która została złożona w tym roku jest taka sama jak w latach poprzednich, a Radny nadal czeka 

kiedy cokolwiek z niej zostanie zrobione.  
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Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski uważa, że jest to lista zadań prawdopodobnie nie do 

zrealizowania. 

Radny Paweł Lis uważa, że z jednej strony cieszy się, że ta lista takie poruszenie wywołała. Radny może 

przynieść wszystkie pisma z poprzednich lat dla porównania, w taki sposób Radny chce zwrócić uwagę 

Wójta i Rady czego w Trablicach brakuje.  

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poinformował, że przystanki się maluje obligatoryjnie jeśli tego 

wymaga ich stan techniczny. A jak wiemy przystanki zostały odnowione na całej gminie nie pomijając 

Trablic.  

Ad.16. Zakończenie obrad. 

   

Przewodniczący Dariusz Chruślak zamknął XLVI.2022 sesję Rady Gminy (godz. 12:45 ). 

Protokołowała: Aldona Osińska. 

 

/-/ Dariusz Chruślak 
Przewodniczący Rady 

Gminy Kowala 
 


